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 نماینده مجلس: دست وزیر کشور 
آلوده به خون مردم است!

سایه سنگین آبان 98 در مجلس
   رحمانی فضلی: وزارت کشور قصوری نداشته است

نماینــده تبریز در مجلس هفته گذشــته 
با اشــاره بــه برگــزاری انتخابات توســط 
رحمانی فضلــی گفته »دســت وزیر کشــور 
آلوده به خون مردم اســت و او صلاحیت این 
مسئولیت خطیر را ندارد«. احمد علیرضابیگی 
در تذکری شــفاهی خواســتار اســتیضاح 
وزیر کشــور شــده و گفته که »دبیر شورای 
عالی امنیــت ملی هم اخیرا اعــلام کرده که 
خسارت هایی که در حوادث آبان ۹۸ به کشور 
وارد شد قابل پیشگیری بود و می توانست اتفاق 
نیفتد و تقصیر وزیر کشور در این مورد محرز 
اســت«. همان زمان قائم مقام پارلمانی وزیر 
کشــور  با رد اظهارات علیرضا بیگی نماینده 
تبریز گفت: ایــن ادعاهای گزاف و نســبت 
های خلاف واقع در از تریبون مجلس مطرح 
می شود. محمد جواد کولیوند افزود: شکواییه 
ای در شکایت از آقای بیگی تنظیم خواهد شد. 
پس از آن  احمد علیرضا بیگی نماینده تبریز 
در پیامی توییتری نوشــت: » از شکایت وزیر 
کشور استقبال می کنم؛ سابق بر این زنگنه، 
نوبخت، آخوندی و پوری حسینی شکایت کرده 
بودند! شکایت جناب رحمانی فضلی هم روی 
آنها، بلکه به بهانه محاکمــه بیگی این امکان 
فراهم شود تا مردم در جریان واقعیت های تلخ 

حوادث آبان ۹۸ قرار گیرند ...
 پاســخ وزیــر کشـور به ادعاهای 

یک نماینده
روز گذشته علـــی کریمی فیروزجایی در 
جلسه علنی مجلس جوابیه عبدالرضا رحمانی 
فضلی وزیر کشور در پاسخ به اظهارات احمد 
علیرضابیگی درباره حــوادث آبان ماه ۱۳۹۸ 
را قرائت کــرد وزیر کشــور در جوابیه ای که 
در صحن مجلس قرائت شــد، آورده است: در 
گزارش رســمی هیچ یک از مراجع قصور یا 
تقصیری درباره حــوادث آبان ماه ۹۸ متوجه 
شــورای امنیت کشــور و وزارت کشور نشده 
است. متن کامل جوابیه وزیر کشور  به قالیباف 
در جایگاه رئیس مجلس آمده است:» با توجه 
به اظهارات یکی از نمایندگان در جلسه علنی 
هفته گذشته مجلس درخصوص حوادث آبان 
ماه ۱۳۹۸ حاوی مطالــب خلاف واقع، ضمن 
ایفــاد توضیحات لازم لطفا دســتور فرمایید 
در اجرای مــاده ۷۴ آیین نامه داخلی مجلس 
شورای اســلامی در اولین جلســه علنی به 
اســتحضار نمایندگان و مردم شــریف ایران 
برسد و در مشروح مذاکرات درج شود. ۱- همه 
مســئولان و آگاهان مسائل کشــور به خوبی 
واقف هستند که قانون اصلاح مصرف سوخت 
براســاس مصوبات شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی ســران قوا و پس از چندین مرحله 
تعویق در ســال ۱۳۹۸ بــا هماهنگی مراجع 
مذکور اجرا شده است و در روند اجرای طرح، 
دســتگاه های مختلف از جمله صداوســیما، 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، وزارت نفت 
و دیگر بخش های زیربنایی مرتبط، همچنین 
نیروهای نظامــی، انتظامــی و اطلاعاتی در 
قالب ۴ کارگــروه اصلی، وظایف خــود را به 
خوبی اجرا کردند و شــورای امنیت کشور در 
زمان خــودش با جمع بندی نظــرات اعضا و 
اســتانداری های سراسر کشــور، پیامدهای 
احتمالی اجرای این طــرح را به مقامات عالی 
اعــلام کردند که مســتندات آن موجود و در 
مراجع ذیصلاح ارائه شده است. ۲- همچنین 
مجلس شــورای اســلامی در اجرای وظایف 
نظارتی خود از طریق کمیســیون های اصل 
۹۰، امور داخلی کشــور و شــوراها و امنیت 
ملی و سیاســت خارجی، اقدامات دســتگاه 
های مختلف در اجرای طرح را بررسی کرده، 
به نحوی که در گزارش رســمی هیچ یک از 
مراجع قصــور یا تقصیری را متوجه شــورای 
امنیت کشور و وزارت کشــور ندانسته است. 
۳- به علاوه با توجه به عضویــت دو نماینده 
از سوی مجلس شورای اســلامی در شورای 
امنیت ملی کشور، مجلس شورای اسلامی در 
روند همه مباحث و تصمیم گیری های شورای 
امنیت کشور در قبال این موضوع قرار گرفته، 
ضمن آنکه هر دو نماینــده هم در این ارتباط 
اظهارنظر رسمی داشته و اعلام نظر کرده اند. 
۴- ارائه اعداد و ارقام غیرواقعی و مورد پسند 
رسانه های معاند و مغایر با اطلاعات رسمی و 
اعلام شده کمیســیون های ذی ربط مجلس 
شورای اسلامی از ســوی نماینده ای که خود 
در مجلس قبل در یکی از همین کمیســیون 
ها عضویت داشته اســت و به واسطه سوابق 
شغلی در ســطوحی از فرماندهی انتظامی در 
صف و ســتاد بحران های اجتماعی را تجربه 
کرده اســت، حتما می تواند از سوی مراجع 
نظارتی مجلس شورای اسلامی از جمله هیأت 
نظارت بر رفتار نمایندگان مورد توجه، بررسی 
و رسیدگی دقیق قرار گیرد. در پایان با تشکر از 
مسئولیت شناسی نمایندگان محترم مجلس 
شورای اسلامی در این مهم تاکید می شود که 
شورای امنیت کشــور در چارچوب ماموریت 
های محوله و تکالیف ابلاغی اقدامات مرتبط 
با طرح کاهش مصرف سوخت را با استفاده از 
ظرفیت های قانونی و در چارچوب تقسیم کار 
ملی با همکاری همه دستگاه ها به انجام رسانده 
و کل این روند را مستند نموده و کما فی السابق 
آماده است در هر یک از مراجع قانونی کشور 
نسبت به ابعاد مختلف موضوع، روندها و جهات 

مختلف آن گزارش نماید.«

یادداشـــت

روی  خــــط

یک نماینده ادوار مجلس درباره حادثه تروریســتی ســایت 
شهید احمدی روشن گفت: چندین موضوع درباره این خرابکاری 
مطرح است؛ موضوع اول این است که تداوم خرابکاری های رژیم 
صهیونیستی در تأسیسات هســته ای ایران نشان دهنده ضعف 
سیستم ایمنی و امنیتی این تاسیسات است، به هیچ عنوان قابل 
قبول نیست که برای حساس ترین تأسیسات کشور که هم پدافند 
عامل و هم غیرعامل در آن قرار دارد اتفاقی بیفتد؛ امنیت در این 
مکان باید از بالاترین سطح برخوردار باشد و چنین اتفاقاتی قابل 
توجیه نیست. حشمت ا... فلاحت پیشه با بیان اینکه دستگاه های 
مربوطه  که ادعای زیادی هم در این زمینه دارند باید پاســخگو 
باشند، عنوان کرد: باید توجه داشته باشــیم اتفاق رخ داده، چه 
ربطی به موضوع هسته ای داشته باشد چه نداشته باشد؛ غیرقابل 
انکار است و باید به آن توجه  شود. رئیس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس  اظهار داشت: نکته بعدی که قابل بحث 
اســت، ربط این موضوع به مذاکرات مستقیم ایران با کشورهای 
۱+۴ و به طور غیرمستقیم با آمریکاست زیرا این مذاکرات مرتبط 
با بخشی از فعالیت های هسته ای است و هدفش این است که آن 
ادعایی که آمریکایی ها در بحث تهدید بودن ایران مطرح می کنند 
در رفتار با سازمان های بین المللی ابهام زایی شود. وی تاکید کرد: 
ایران کشوری اســت که در حوزه های مختلف همچون مسائل 
موشــکی و نفوذ منطقه ای از قابلیت های زیادی برخوردار است 
که در سطح قدرت های اول دنیا موضوع همکاری راهبردی ایران 
عملا به یک دستور تبدیل شده اســت و یا مخالفین ایران مانند 
آمریکایی ها از ایــن همکاری های راهبردی به هــر حال نگران 
هستند؛ من معتقدم مســائلی فراتر از بحث هســته ای باز شده 
است که مذاکرات با ایران شکل بگیرد، چراکه اگر فقط موضوعات 
هســته ای بود آمریکایی ها و دشمنان می توانســتند ایران را در 
حوزه های مختلف به بن بست بکشانند. فلاحت پیشه با بیان اینکه 
در مسائل هسته ای هدف رژیم صهیونیستی این است که ایران را 
از یکی از قابلیت های خودش خلع سلاح کند، گفت: نتانیاهو در 
طول ۲۰ سال اخیر  که در سرزمین های اشغالی به طور  مستقیم و 
غیرمستقیم حضور داشته است راهبری اصلی اش دشمنی با ایران 
بوده، یعنی مطرح کردن دشمنی ایران و تلاش برای تحریک کردن 
جریانات راست افراطی در سرزمین های اشغالی و لابی های مربوطه 
در آمریکا از سیاست های نخست وزیر رژیم اسرائیل بوده که در 
حال حاضر هم در موضوع هسته ای این بحث را دنبال کرده است. 

فـــرارو   

محسن پاک آیین
تحلیلگر مسائل بین الملل

ادامه از صفحه 3 / )اعای سهل انگاری مسئولان در اعمال 
محدودیت ها بر کرونا(: قطعا هر یک از مسئولانی که محرز 
شود در انجام وظایف خودشان قصور داشته اند و قصور و تقصیر 
آنها خسارات برای جامعه داشته اند حتما باید پاسخگوی 
اعمال و رفتار خودشان باشد و پاسخگویی یک اصل در حوزه 
مدیریتی است که افراد باید پاسخگو باشند؛ حالا اینکه پاسخ 
افراد قانع کننده هست یا نه جای خود دارد.  در این موضوع 

سوال و بازخواست انجام می شود و با پاسخ های دریافتی 
تصمیمات لازم گرفته و به مردم اطلاع رسانی می شود.

  )تدابیر قوه قضائیه در حوزه انتخابات و رسیدگی به 
تخلفات(: برای قوه قضائیه در این حوزه ماموریت هایی وجود 
دارد که بیشتر در حوزه پیشگیری از وقوع جرم و رسیدگی به 
تخلفات انتخاباتی و پاسخگویی به سوابق داوطلبان انتخابات 
است و برای تحقق این موضوع در هجدهم بهمن ماه سال 

گذشته با بخشنامه رئیس قوه قضائیه در مرکز و تمام استان ها 
ستادهای پیشگیری از جرائم انتخاباتی و شعب ویژه ای برای 
رسیدگی به جرائم احتمالی تشکیل  شده است.  توصیه ما این 
است که در فرآیند انتخابات خود را ملزم به قانون بدانند.  تا 
الان بالای ۱۰۰ هزار استعلام برای داوطلبان انتخابات ارسال 
شده است که به زودی نتیجه تمام این استعلامات اعلام 

می شود.

سخنگوی قوه قضائیه:

پرونده آزاده نامداری جنایی نیست

در فاصله سال های ۱۳6۰ تا ۱۳6۴ که در اداره هفتم سیاسی وزارت 
امورخارجه )حوزه شرق آسیا( مشــغول خدمت بودم، همواره از کره 
جنوبی به عنوان یک دوست قابل اعتماد که می تواند یکی از شرکای 
نزدیک اقتصادی ایران باشد، یاد می شد. در آن زمان روابط ایران با کره 
شمالی به دلیل همراهی این کشور با ایران در جنگ تحمیلی، بسیار 
خوب بود اما این موضوع هم باعث نمی شد که تهران از  روابط دوستانه 
با سئول مراقبت نکند. در سایه این مراقبت بود که به سرعت روابط دو 
کشور رشد کرد و شرکت های کره ای در بخش های مختلف اقتصادی 
ایران حضور یافتند و در ســال ۲۰۱۲ حجم مبادلات دو کشور به ۱۷ 
میلیارد دلار رســید. انتظار می رفت ایران و کره جنوبی به عنوان دو 
کشور آسیایی در غرب و شرق آسیا و دارا بودن نقش مکمل در زمینه 
اقتصادی، بتوانند روابط خود را به سطح همکاری های راهبردی ارتقا 
دهند. اما متاسفانه کره جنوبی به تدریج منافع درازمدت خود را قربانی 
منافع مقطعی نمود و در اقدامی غیردوستانه از تحریم های غیرقانونی 
آمریکا علیه ایران که فاقد هرگونه مشروعیت بین المللی بود، تبعیت 
کرد. در سال ۲۰۱۸ کُره ای ها نشــان دادند که به عنوان یک شریک 
تجاری، قابل اعتماد نیستند و سئول در اجرای تحریم های غیرقانونی 
و ضدانسانی، حتی منتظر پایان مهلت آمریکا به خریداران نفت ایران 
هم نشد و سه ماه زودتر یعنی از ماه مه سال ۲۰۱۸به خرید نفت از ایران 
پایان داد. متعاقبا شــرکت های کره ای بخصوص دو شرکت ال جی و 
سامسونگ که ســال ها از بازار لوازم خانگی ایران منتفع می شدند، به 
فعالیت خود در ایران پایان دادند. )البته خروج شــرکت های کره ای 
از ایران موجب افزایش تلاش های بیشــتر شــرکت های ایرانی برای 
نیل به خودکفایی و استغنا از شرکت های خارجی شد و با قرار گرفتن 
شرکت های ایرانی در مسیر پیشرفت، بدون نیاز به شرکت های کره ای، 
اقلام و کالاهای مورد نیاز تولید شد.( دیری نگذشت که در ادامه رویکرد 
منفی دولت کره جنوبی، بانک های این کشور نیز همکاری با ایران را 
متوقف کرده و رئیس بانک مرکزی کُره جنوبی صریحا گفت: نمی تواند با 
بانک های ایرانی مبادلات پولی و مالی انجام دهد. این وضعیت در حالی 
حادث شد که هیچ گونه تحریم بین المللی از جمله تحریم سازمان ملل 
علیه ایران وجود نداشت و کره ای ها می توانستند با اتخاذ یک سیاست 
مستقلانه، همکاری های خود با ایران را ادامه دهند. مسدود شدن هفت 
میلیارد دلار حق طبیعی و مسلم ملت ایران در بانک های کره جنوبی 
اقدام غیردوستانه دیگری بود که کره جنوبی علیه ملت ایران اعمال 
کرد. حتی در شرایط ســخت کرونایی، مردم ایران نتوانستند از این 
منابع برای خرید کالا و دارو استفاده کنند. اینک در آستانه شصتمین 
سال برقراری روابط دیپلماتیک ایران و کره جنوبی، سفر آقای چانگ 
سای کِیون نخست وزیر این کشور به ایران، فرصت مناسبی است که 
دولت کره جنوبی با اصلاح رویکرد گذشته خود، جبران مافات کرده و با 
آزادسازی منابع مالی ایران، زمینه را برای بازگشت به دوران شکوفائی 
روابط، فراهم نماید. مسدود شــدن هفت میلیارد دلار متعلق به ملت 
ایران در بانک های کره جنوبی، امری غیرقابل قبول و خلاف مقررات 
بین المللی است و نخست وزیر کره جنوبی باید اولین فرصت در مسیر 
جلب اعتماد ملت ایران را، در پایان دادن به انسداد منابع مالی ایران، 
جست وجو کند. ایران با رویکردی دوستانه، سفر جناب نخست وزیر به 
ایران را به فال نیک می گیرد و امیدوار است که با فعالیت ها و اقدامات 
موثر ایشان، امکان تداوم ارتباطات دو کشور فراهم شود و جایگاه کره 
جنوبی در نزد  مردم ایران بهبود یابد. طبعا در صورت کم توجهی سئول 
به حل مشــکلات موجود و گره زدن آنها با نتایج مذاکرات هسته ای 
ایران با اعضای برجام، این حق برای ایران محفوظ است که با تمسک به 

اقدامات قانونی، حقوق ملت ایران را استیفا نماید.

   ضرورت هایی به بهانه سفر نخست  وزیر 
کره جنوبی به تهران

آرمان ملی- حمید شجاعی: هرچه به خردادماه نزدیک می شویم 
تحرکات جریان های سیاسی و چهره هایی که تاکنون از نامزدی خود 
خبر داده اند یا قصد کاندیداتوری دارند بیشتر می شود و گویا انتخابات 
شلوغ و پر سر و صدایی را در پیش رو خواهیم داشت. این در حالی 
است که هر چقدر فضا برای جریان های سیاسی انتخاباتی است و هر 
ساعتی از شبانه روز در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی همچون 
کلاب هاوس شاهد مباحث و مناظره های گوناگون هستیم اما در صحن 
عمومی جامعه و در میان مردم خبری از انتخابات نیست  و جامعه بیشتر 
نارضایتی های خود از وضع موجود را نشان می دهد. از همین رو است 
که بسیاری از ضرورت اقناع افکار عمومی و ترغیب مردم به حضور در 
انتخابات می گویند و معتقدند جریانی پیروز انتخابات خواهد بود که 
مردم را به صحنه بیاورد. در این راستا اصلاح طلبان  که انتخابات گذشته 
را به دلیل مشارکت حداقلی مردم و رد صلاحیت ها از دست دادند 
درصددند تا در خرداد۱۴۰۰ اسفند ۹۸ را تلافی کنند و به عبارتی 
پیروزی را  جایگزین شکست نمایند.  از همین رو است که بیش از 
گذشته به احصای مشکلات مردم پرداخته اند، وعده هایی از جنس رفع 
مشکلات می دهند و بر برنامه محوری تاکید دارند. این در حالی است که 
آنها به جز بازیابی سرمایه اجتماعی با مشکلی به نام کاندیدای موج ساز 
و رای آور مواجه اند که باعث شده حدس و گمان  هایی در این خصوص 
زده شود. آنچه مسلم است اصلاح طلبان در انتخابات با کاندیدای 
اجماعی وارد خواهند شد و پروژه ائتلاف با کاندیدای غیر اصلاح طلب را 
نیز به بوته فراموشی خواهند سپرد. برای بررسی شرایط جامعه معطوف 
به انتخابات ۱۴۰۰، نحوه کنش گری اصلاح طلبان در این انتخابات، 
عوامل موثر بر مشارکت مردم  و آنچه در سپهر سیاست ایران می گذرد 
»آرمان ملی« با مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری و نامزد 
انتخابات ریاست جمهوری به گفت و گو پرداخته است که بخش اول 

این مصاحبه را می خوانید.
 شرایط فعلی جامعه  و حــواشی معطوف به انتخابات 
ریاست جمهوری در خـــردادماه سال جاری را چطور ارزیابی 

می کنید؟
در مورد انتخابات یکی از بحث های واقعا مهمی که اکنون وجود دارد 
ضرورت حضور حداکثری و مشارکت گسترده مردم است. ما حرف های 
زیادی در جاهای مختلف می شنویم و می خوانیم که جریانات سیاسی 
چه کارها و اقداماتی انجام می دهند و کاندیداهای مختلف مطرح 
می شوند اما اصلی ترین بحث باید این باشد که بر سر قبری گریه کنیم 
که در آن جنازه ای هم پیدا شود. مساله بحث مشارکت گسترده مردم 
است که آیا در این مدت یک سالی که از اسفند ۹۸ تاکنون گذشته آیا 
اتفاق ویژه ای افتاده که یخ مردم باز شود و بخواهند به صورت گسترده 
مشارکت کند؟ این مساله بسیار مهم است. بنده به عنوان کسی که 
حزب متبوعم اسم مرا برای نامزدی ریاست جمهوری مطرح کرده و 
کنگره نوزدهم حزب مردم سالاری به اتفاق آرا بر نامزدی من  تاکید 
داشتند واقعا هنوز در اینکه اتفاق ویژه ای برای حضور گسترده مردم 
افتاده یا خیر تردید دارم، چراکه به هر حال موضوع مشارکت مردم اصل 
و اساس است. خیلی اقدام ها را می بینیم که نه تنها در جهت مشارکت 
حداکثری نیست بلکه خلاف آن است. تقابلی که مجلسی ها با دولت 
داشته باشند اصلا در جهت افزایش مشارکت مردم محسوب نمی شود. 
شاید هم یک عده تعمدا دوست دارند در انتخابات مشارکت حداقلی 
داشته باشیم تا در کنار مجلس حداقلی شکل گرفته دولت حداقلی نیز 
شکل گیرد. به عبارتی این مساله در  دهان عده ای مزه کرده که مردم در 
انتخابات شرکت نکنند. لذا این نکته اساسی و مهمی است.  یک مورد از 
تقابل مجلس با دولت را می توان در کنترل و مهار کرونا دید. واقعا این 
آماری که بعد از سفرهای نوروزی به صورت جهشی اضافه شده خیلی 
موجب نگرانی است. خیلی ها می گویندچرا اساسا دولت مثل پارسال 
نیامد جاده ها را مسدود کند و صرفا جریمه را مطرح کرد. ولی بعد از 
سفرهای نوروزی تازه به یاد افتاده اند که جاده ها باید بسته شود. یا مثلا 
وعده هایی که در مورد واکسیناسیون کادر درمان یا بیماران مسن دادند. 
واقعا شاید به زور بشود گفت که این واکسن به یک درصد جمعیت کشور 
رسیده است. لذا باید یک دل خوشی برای شرکت در انتخابات باشد. 
البته نمی خواهم بگویم که مردم مایوس شوند؛ برعکس باید اقداماتی 
در جهت تقویت مشارکت مردم صورت گیرد. از آن جمله می توان به 
نحوه مهار ویروس کرونا، مشوق هایی برای گشایش معیشت مردم در 
دوماه پیش رو  و... اشاره کرد.  در خیلی از گزارش ها مطرح می شود که 
مردم می گویند اگر هم بتوان تورم بالا  و گرانی اجناس را تحمل کرد 
چند نرخی بودن کالاها غیرقابل تحمل است و چرا این قیمت ها کنترل 
نمی شود. لذا اولین دغدغه من این مساله است و اگر چاره اندیشی 
برای این مساله کنیم فکر می کنم موثر باشد. پس از رفع مساله کرونا و 
تنگناهای معیشتی بحث اعتماد عمومی به کل سیستم هم مهم است 
که برای آن نیز باید علاجی داشته باشیم. در سال ۹۸ مسائلی مثل 
سقوط هواپیمای اوکراینی، افزایش نرخ بنزین، حوادث آبان ماه بود که 
اعتماد مردم را کاهش داد. حال باید کاری کنیم که این اعتماد عمومی 

به طور ملموسی تقویت شود. 
 با توجه به انتخابات پیش رو چه اموری را در جهت مشارکت 

گسترده مردم موثر می دانید؟
من معتقدم که نحوه برخورد دستگاه های نظارتی برای انتخابات ۲۸ 
خرداد سال جاری مهم است. ما همین چند روز پیش شنیدیم که در 
بسیاری از شهرها هنوز به هیأت های نظارت استانی که منتخب مجلس 
برای نظارت بر شوراها هستند نرسیدیم. در مرحله اجرایی بسیاری افراد 
را به دلایل مختلف رد صلاحیت کردند که باید رئیس جمهور، معاون 
اول و وزیر کشور به این موضوع دقت کنند که هنوز کار به هیأت های 
نظارت منتخب مجلس نکشیده وضعیت این باشد. اگر بخواهیم اینگونه 
به استقبال انتخابات برویم قطعا تعداد نامزدهایی که برای شوراها اسم 
نوشتند گویا است. خیلی ها می گویند وجود انتخابات شوراها می تواند 
به سبد آرای انتخابات ریاست جمهوری نیز اضافه کند. خب در مورد 
شوراها نیز اینگونه بحث می شود و عده ای دچار توهمند که چه اشکالی 
دارد که مردم به طور گسترده هم شرکت نکنند. اینها توجه ندارند 
که بحث افزایش مشارکت مردم تضمین منافع ملی، امنیت ملی و 
پیشرفت کشور در عرصه های داخلی و خارجی است. ما در کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی بودیم و در سفرهایی که به خارج از کشور 
داشتیم بنده به عنوان رئیس گروه دوستی چندین کشور به عنوان 
رئیس فراکسیون منافع ملی مجلس دهم کاملا احساس کردم که 
اگر مشارکت ۴۰ درصد باشد نحوه  برخورد خارجی ها با ما تا زمانی که 
مشارکت بالای ۷۰ درصد باشد متفاوت است.  لذا من معتقدم که باید 
همه  برای این دغدغه راه علاجی پیدا کنند و برای افزایش مشارکت 
همه در همه زمینه ها دست به دست هم دهند. وزارت کشور به نحوی 
و شورای نگهبان به نحو دیگری. اگر شورای نگهبان بخواهد همان 
سخت گیری های قبلی را داشته باشد و به میزان مشارکت مردم توجه 
نشود ما حتما خسارت خواهیم دید. من معتقدم خود جناح های سیاسی 
می توانند مردم را تشویق کنند.  لذا انسجام درونی و اتحاد و رقابتی شدن 
در انتخابات بسیار تاثیر گذارند. حال اگر بتوانیم انتخابات را به صورت 
الکترونیکی برگزار کنیم به این مفهوم که مردم از خانه بتوانند رای دهند 
خوب است اما متاسفانه می  گویند که همه باید پای صندوق بیایند که 
می تواند مشارکت را متحول کند. از طرف دیگر برگزاری انتخابات در 
۲ روز نیز به دلیل آنچه در قانون اساسی آمده منتفی است. نکته دیگر 
این است که آنهایی که شعار اصلاح طلب، اصولگرا، دیگه تمومه ماجرا 
را مطرح می کنند آنهایی هستند که اعتقادی به کل سیستم ندارند و 
شاید با اصل نظام مشکل دارند. به هر حال جناح های موجود کشور  
همین ها هستند  و به رغم اینکه خطاهایی هم داشته و دارند نباید باعث 
شود که بگوییم اساسا انتخابات را نمی خواهیم. من معتقدم جناح های 
سیاسی حتما دچار مشکلاتی بودند اما درون این جناح ها عناصر 
پاکدست، ساده زیست و در خدمت مردم وجود دارند و نمی توان همه 

را به یک چوب راند. 
  اصلاح طلبان در سال هــای 92 و 96 از کــاندیدای 
غیراصلاح طلب حمایت کردند تا برنامه های اصلاح طلبانه 
را پیش ببرد؛ اما این اتفاق رخ نداد و باعث ریزش سرمایه 
اجتماعی آنها شد؛ تحلیل شـــما از این مساله و اینکه چطور 

باید این سرمایه از دست رفته را بازیابی کرد چگونه است؟
بله در سال ۹۲ اصلاح طلبان به دلایلی که همه می دانیم به آقای 
روحانی روی آوردند هر چند که آن زمان من هم کاندیدا بودم اما 
شورای نگهبان صلاحیتم را تایید نکرد. البته نه تنها بنده که مرحوم 
آیت ا... هاشمی رفسنجانی را هم به دلیل کهولت سن رد کردند. ما به 
ناچار به آقای حسن روحانی روی آوردیم اما پشیمان نیستیم. باید توجه 
کنیم که آقای روحانی کاندیدای غیر اصلاح طلبی بود که از او حمایت 
کردیم. همین تجربه نشان داده که ما تصمیم بگیریم حتما از کاندیدای 
غیر اصلاح طلب حمایت نکنیم. در همین راستا برای انتخابات پیش رو 
نیز انتخابات به دسته تقسیم خواهد شد. عده ای می گویند که مستقیم 
خواهیم آمد، عده ای دیگر اصولگرا و دسته ای هم اصلاح طلبان هستند. 
من می گویم که هر کسی با جناح خودش کار کند و دلیلی ندارد کسی 
که خمیر مایه فکری  او اصولگرایی است مورد حمایت اصلاح طلبان 
قرار گیرد. این خط قرمزی است که در مباحث مطرح شده که دیگر 
از کاندیدای غیر اصلاح طلب حمایت نخواهیم کرد. حداقل حزب 
مردم سالاری بر این نکته تاکید کرده و در شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات  نیز بارها این نکته مورد توجه واقع شده است. البته مستقلین 
هم سه دسته هستند؛ یکسری معتقدند که باید جریان سومی ایجاد 
کنیم  که اگر می توانند بفرمایند. عده ای دیگر هستند که واقعا معتقدند 
که به اصولگرایان و اصلاح طلبان تعلق خاطر ندارند و می خواهند از این 
دو جریان سیاسی مستقل باشند. اما دسته سوم آنهایی هستند که این 
روزها می گویند مستقلند اما می خواهند نان را به نرخ روز بخورند. یعنی 
می بینند فضا به نحوی است که نه می توانند بگویند اصلاح طلبیم چون 
ممکن  است برایشان مضراتی داشته باشد  و نه رویشان می شود که 
بگویند اصولگرا هستیم چون می دانند که دیگر پایگاه مردمی برای 

اصولگرایان وجود ندارد. 
و تضارب برنامه ها است و نامزدهای برنامه محور رای آوری  بسیاری بر این باورند که انتخابات پیش رو محل تلاقی 

خواهند داشت؛ این مساله را چگونه تبیین می کنید؟
بالاخره جدای از اینکه جریانات سیاسی با چه آرایشی می خواهند 
حضور داشته باشند ما باید همه این جریانات را طوری داشته باشیم که 
تشویق کننده حضور اکثریت  مردم باشند. نکته دیگر بحث برنامه ها 
است. واقعیت این است که الی ماشاءا... شعار شنیدیم  و همه  استاد 
شعار دادنیم و رایج شده است اما واقعیت این است که باید برنامه 
ارائه داد. ما در حزب خودمان 5۰ برنامه در 5 کمیته تنظیم کردیم. 
یک  کمیته اساسی که 5 برنامه دارد، کمیته اقتصادی ۱5 برنامه دارد 
،کمیته سیاست خارجی و دیپلماسی و سیاست داخلی که هریک ده 
برنامه دارند و کمیته فرهنگی و اجتماعی که ده برنامه دارد و مجموعا به 
این نتیجه رسیدیم که 5۰ گل باید شکفته شود. اینها نیز شعار نیست و 
حرف های جدیدی خواهد بود. ما واقعا در یک جزوه 5۰ صفحه ای این 
برنامه را به موقع منتشر خواهیم کرد و به  مردم خواهیم گفت که باید 
برنامه محوری را  محور انتخاب خود قرار دهند. من همه جا گفتم و باز 
هم می گویم که در همین یک ماه قبل از ثبت نام آمادگی مناظره با همه 
کاندیداهای مستقل و اصولگرا را دارم و از آنها برای مناظره هر جا که 
بخواهند و پیشنهاد دهند دعوت می کنم. باید از فضای مجازی استفاده 
شود و مردم استفاده کنند و بعد سر برنامه ها برویم  که ببینیم واقعا 

کدام برنامه اشکال دارد و چگونه آن را عملیاتی کنیم.
 از آنجایی که کاندیدای اصلاح طلبان از درون جبهه 
اصلاحات ایران و با تایید اعضای این جبهه معرفی خواهد شد 
اگر جبهه اصلاح طلبان از شما حمایت نکرد در قالب مستقل 
حضور خواهید یافت یا به نفع کاندیدای اجماعی اصلاح طلبان 

کنار خواهید کشید؟
ما یک اختلاف برداشتی در مورد آنچه که جبهه اصلاح طلبان گفته 
داریم. ما اینگونه فکر می کردیم که هر کسی دوست داشت ثبت نام 
می کند و پس از بررسی صلاحیت ها توسط شورای نگهبان نهاد 
اجماع ساز اصلاح طلبان در مورد آنها تصمیم می گیرد که به اجماع 
برسند. روالی که در همه انتخابات ها مرسوم است اما اکنون ممکن 
است که بحث برعکس شود و بگویند که قبل از ثبت نام ها اجماع درون 
اصلاح طلبان صورت بگیرد که معلوم هم نیست شورای نگهبان چه 
تصمیمی دارد. لذا این اختلاف وجود دارد و باید به نحوی حل شود. ما 
اعلام کردیم که با جبهه اصلاحات همراهی داریم در حالتی که همه چیز 
به صورت طبیعی پیش برود. همه اسم بنویسند و هر کسی تایید شد 
دیگر تعدد نامزد نداشته باشیم و به سمت اجماع حرکت کنیم. گذشته 
از این اختلاف دیدگاه می خواهم بگویم که ما با توجه به تجارب قبلی 
این بحث را مطرح می کنیم  و الا در دنیا روند درست برعکس این رویه 
موجود است. در دنیا انتخابات نظام حزبی برگزار می شود. در قالب درون 
یک حزب ایالت به ایالت می چرخند و هر کسی بیشترین رای را درون 
آن حزب داشت انتخاب می شود و  بر روی یک نفر توافق می کنند. لذا 
حزب تصمیم می گیرد نه یک جبهه یا چندین حزب. پس از اینکه حزب 
پیروز شد آن زمان ائتلاف شکل می  گیرد که از همه باشند. ما در اینجا بر 
عکس عمل می کنیم و ابتدا می خواهیم برخی از این ائتلاف ها را داشته 
باشیم و بعد کسی که رای می آورد از یاد می برد که چه کسانی به او 
کمک کردند. لذا این اختلاف وجود دارد.  آقای روحانی نیز به این مساله 
توجه نکرد که چه کسانی کمک کردند و باعث پیروزی او شدند. تصور 
اطرافیان وی این بود که خودشان باعث پیروزی روحانی شدند. آذر 
ماه سال ۹6 بود که هنوز بورس، خودرو، سکه ، دلار، مسکن و ... گرانی 
نداشت که در مجلس به آقای روحانی گفتم که همشهری عزیز بجنب 
که ما ۴۳ شهر رفتیم و برای شما سخنرانی کردیم. الان نیز باید با افتخار 
بگوییم که از این دولت حمایت می کنیم نه اینکه به خاطر عملکرد دولت 
خجالت بکشیم. ما آن دوران می گفتیم خیر الموجودین آقای روحانی 
است و منتقد همیشگی هم بوده ایم و دولت نیز اصلا کاری به کار ما 
نداشت که بگوید شما که از ما حمایت کردید کجای کار هستید یا چه 
کاره هستید. الحمد ا... نیز ما هیچ درخواستی از دولت نداشتیم و هنوز 
هم نداریم. لذا من معتقدم توجه به این نکات هم مهم است تا انشاء ا... 

ببینیم چه کسانی می خواهند وارد عرصه شوند.
 پـــس اگــر اختلاف برداشت شما از تصمیم جبهه 
اصلاح طلبان حل نشود باید منتظر  حضور احتمالی شما در 

انتخابات باشیم؟
حزب ما تصمیم می گیرد و خودم نمی توانم قاطع نظر دهم ولی نظر  
قبلی حزب ما که گفته با جبهه اصلاحات همکاری می کنیم این بوده 
که باید همه ثبت نام کنند و بعد از بررسی صلاحیت ها در مورد اجماع 
تصمیم گیری شود. در دوره قبل در سال ۹۲ نیز همین اتفاق افتاد که در 
چند روز مانده تصمیم گرفته شد از آقای روحانی حمایت شود. در سال 
۹6 نیز اینگونه بود. ما نمی دانیم که هنوز چه کسی تایید می شود و لذا 

بنده تابع تصمیمات حزبی هستم.

مصطفی کواکبیان در گفت و گو با »آرمان ملی«:
دولت حداقلی مثل مجلس 

حداقلی جواب نمی دهد
    برخي مستقلین نان به نرخ روز مي خورند

    دیگر ائتلاف نمی کنیم 
    50 برنامه سیاسی، اقتصادی و فرهنگی برای مردم تدوین کرده ایم 

    آمادگی مناظره با نامزدهای اصولگرا و مستقل را دارم 
    باید کاری کنیم اعتماد عمومی تقویت شود

    افزایش مشارکت تضمین منافع و امنیت ملی است
  عکس :  آرمان ملی/ فاطمه فتاحی

حشمت ا... فلاحت پیشه:

 دستگاه هایی که در مباحث 
 امنیتی  ادعا دارند، 

درباره نطنز پاسخ دهند


